

TALSMANDENS GRUPPE
 SPRECHERGRUPPE
 SPOKESMAN'S GROUP
 GROUPE DU PORTE-PAROLE
 GRUPPO DEL PORTAVOCE
 BUREAU VAN DE WOORDVOERDER

INFORMATION
INFORMATISCHE AUFZEICHNUNG
INFORMATION MEMO

NOTE D'INFORMATION
NOTA D'INFORMAZIONE
TER DOCUMENTIE

Brussels, June 1975

Entry into force of the interim arrangements for trade between the EEC and
 the ACP States

- When the Lomé Convention was signed on 28 February 1975, the Community and the ACP States undertook on the basis of an exchange of letters to put into effect the provisions of the Convention relating to trade by means of unilateral decisions on 1 July 1975. The Convention itself cannot enter into force until it has been ratified by the nine Member States of the Community and at least two-thirds of the forty-six ACP States.
- On 24 June the Council of Ministers adopted the Regulations ensuring, for the Community's part advance implementation of the provisions in question.
- From 1 July 1975 99.2% of imports originating in the ACP will have free access to the Community market

The Regulation adopted by the Council incorporates the provisions of the Convention in full: the interim arrangements established by the Regulation do not therefore involve any restriction of the arrangements that will result from the application of the Convention itself.

This means that from 1 July 1975 almost all ACP products will enter the Community market free of customs duties and charges having equivalent effect and without being subject to quantitative restrictions.

- ACP exports to the Community: these represent for the last three years for which figures are available approximately 50% of total exports on average (compared with 15% to the USA, for example).
- Community imports from the ACP: in 1973 \$ 7.3 billion out of a total \$ 103 billion worth of imports.
- The abolition of customs duties and charges having equivalent effect represents, at the current level of trade, a reduction of approximately 100 to 120 million u.a. per annum in the Community budget.

- Agricultural products

- . The principle of free and unrestricted access could not, however, be applied to certain products covered directly or indirectly by the common agricultural policy: these products (which represent only 0.8% of total imports into the Community from the ACP) are nevertheless accorded preferential treatment by comparison with third countries.
- . The main products concerned are maize, millet and sorghum, rice, processed cereal and rice products, fresh or processed fruit and vegetables, tobacco, certain processed agricultural products and beef and veal. The preferential treatment consists in exemption from customs duties (where the products concerned are subject to customs duties), which is total except in the case of citrus fruit, and, in some cases, a reduction of the levy.

- The case of beef and veal

- . The normal arrangements under the Convention were exemption from customs duties, though collection of the levies actually applied to imports from third countries would continue.
- . A joint declaration provided, however, that in the event of a decline in exports to the Community, joint consultations would be organized to examine suitable measures for remedying such a situation. Furthermore, it was agreed that if the safeguard clause was invoked, the necessary measures would be taken to permit a certain volume of exports from the ACP to the Community to be maintained, by reference to the annual quantities traditionally exported.
- . Consequently, notwithstanding the entry into force of the safeguard clause, the Community had to authorize an import quota of 23,000 tonnes from four exporting countries (Botswana, Madagascar, Swaziland, Kenya) for the period 1 March 1975 to 31 December 1975. It should be noted, for purposes of comparison, that Community production of beef and veal totals approximately 5.6 million t, whereas beef and veal account for approximately 80% of the export earnings of a country such as Botswana.
- . Furthermore, mindful of the spirit of the Convention and considering the position of beef and veal in the exports and hence in the economic balance of certain ACP States, the Community agreed to offset a very substantial portion of the import charges arising from the current situation of the world market. Accordingly, until 31 December 1975 the levy will be reduced by an amount equal to 90% of the levy that would actually have been collected (provided the exporting countries levy an export tax of an equivalent amount).

This reduction represents, if current market conditions persist, additional earnings of approximately 18 to 20 million u.a. for the four ACP exporting countries in question.

- Special arrangements for rum

- . The question of rum was one of the delicate items in the negotiation of the Lomé Convention. The main reason for this was that rum had always been exported freely from the Commonwealth ACP States to the United Kingdom market, whereas this was not the case with the markets of the other Member States, and rum originating in the ACP States will be competing in those markets with rum produced in the French Overseas Departments.

- . A special Protocol was therefore devoted to this product, providing for a duty-free tariff quota of an amount equal to the annual quantities imported in the last three years for which statistics were available, increased annually by 40% on the United Kingdom market and 13% on the markets of the other Member States.
- . On this basis an initial annual Community quota of 168,000 hectolitres (pure alcohol equivalent) was calculated and an interim regulation adopted to apply from 1 July 1975 to 31 December 1975 and covering 109,200 hectolitres (equivalent to 65% of the annual amount), this quantity being divided into quotas for individual Member States.

- Provisions concerning the Overseas Countries and Territories (OCT)

Interim arrangements as regards trade, comprising provisions more or less similar to the ACP arrangements, will also be established in respect of the OCT.

The necessary Regulations were adopted by the Council on 24 June but are to be supplemented in July by an additional Regulation on rum originating in the OCT.

TALSMANDENS GRUPPE
SPREKERGRUPPE
SPOKESMAN'S GROUP
GROUPE DU PORTE-PAROLE
GRUPPO DEL PORTAVOCE
BUREAU VAN DE WOORDVOERDER

INFORMATION
INFORMATORISCHE AUFZEICHNUNG
INFORMATION MEMO

NOTE D'INFORMATION
NOTA D'INFORMAZIONE
TER DOCUMENTIE

Bruxelles, juin 1975

Entrée en vigueur du régime intérimaire des échanges entre la CEE et les Etats ACP

- Lors de la signature de la Convention de Lomé le 28 février 1975, la Communauté et les Etats ACP s'étaient engagés par un échange de lettres à mettre en vigueur dès le 1er juillet 1975, par décisions unilatérales, les dispositions de la Convention concernant les échanges commerciaux. En effet, la Convention elle-même ne pourra entrer en vigueur qu'après avoir été ratifiée par les neuf Etats membres de la Communauté et les deux tiers au moins des 46 Etats ACP.
 - Le Conseil des Ministres du 24 juin a arrêté les règlements assurant, pour ce qui est de la Communauté, cette mise en vigueur anticipée.
- A partir du 1er juillet 1975, libre accès au marché communautaire pour 99,2 % des importations originaires des ACP

Le règlement arrêté par le Conseil reprend intégralement les dispositions de la Convention: le régime intérimaire qu'il instaure ne comporte donc aucune restriction par rapport au régime qui résultera de l'application de la Convention elle-même.

Ceci signifie que dès le 1er juillet 1975, la quasi totalité des produits ACP accéderont au marché de la Communauté en exemption de droits de douane de taxes d'effets équivalents et sans qu'on leur applique de restrictions quantitatives.

- Ce que représentent pour les ACP les exportations vers la Communauté: en moyenne, pour les dernières années connues, 50 % environ de leurs exportations totales (contre 15 %, par exemple, à destination des USA).
- Les importations de la Communauté en provenance des ACP: en 1973, 7,3 millions de \$ sur 103 millions de \$ d'importations totales.
- La suppression des droits de douanes et taxes équivalentes représente, grosso modo, et compte tenu du niveau actuel des échanges, une moins value budgétaire pour la Communauté de 100 à 120 MUC par an.

- Produits agricoles

- . Ce principe d'accès libre et illimité n'a pu être appliqué toutefois à certains produits relevant directement ou indirectement de la politique agricole commune : ces produits (qui ne représentent que 0,8 % des importations totales de la Communauté en provenance des ACP) bénéficient toutefois d'un régime préférentiel par rapport aux pays tiers.
- . Il s'agit pour l'essentiel du maïs, du millet et du sorgho, du riz, de produits transformés à base de céréales et de riz, de fruits et légumes frais ou transformés, du tabac, de certains produits agricoles transformés, et de la viande bovine. L'élément préférentiel par rapport aux pays tiers se manifeste par l'exemption, totale sauf dans le cas des agrumes, des droits de douane (lorsqu'il s'agit de produits soumis à droits de douane), et, dans certains cas, par la réduction du prélèvement.

- Le cas de la viande bovine

- . Le régime normalement prévu aux termes de la Convention était l'exemption de droits de douane, mais avec maintien de la perception des prélèvements effectivement appliqués à l'importation en provenance des pays tiers.
- . Une déclaration commune prévoyait toutefois, en cas de recul des exportations vers la Communauté, l'organisation de consultations mutuelles en vue d'examiner les mesures propres à remédier à une telle situation. En outre il était convenu que dans l'hypothèse d'un déclenchement de la clause de sauvegarde, les **mesures nécessaires** seraient prises "pour permettre le maintien d'un certain volume d'exportations des ACP vers la Communauté, en fonction des quantités annuelles traditionnellement exportées".
- . C'est ainsi qu'effectivement la Communauté devait autoriser, en dépit de l'entrée en vigueur de la clause de sauvegarde, un contingent d'importation de 23.000 tonnes en provenance de quatre pays exportateurs (Botswana, Madagascar, Swaziland, Kenya) pour la période du 1.1.75 au 31.12.75. Notons, comme élément de comparaison, que la production communautaire de viande bovine est d'environ 5,6 millions de tonnes ..., mais que par ailleurs la viande bovine représente environ 80 % des recettes d'exportation d'un pays comme le Botswana.
- . En outre, tenant compte de l'**esprit** de la Convention, et prenant en considération la place occupée par la viande bovine dans les exportations et donc dans l'**équilibre** économique de certains Etats ACP, la Communauté a accepté de compenser très largement les charges à l'importation découlant de la situation actuelle du marché mondial. En effet, jusqu'au 31 décembre 1975, le prélèvement sera réduit d'un montant égal à 90 % du prélèvement qui aurait été effectivement perçu (pour autant que les pays exportateurs établissent une taxe à l'exportation d'un montant équivalent).

Cette réduction représente, si les conditions actuelles du marché se maintiennent, une recette supplémentaire d'environ 18 à 20 millions d'UC pour les quatre pays ACP exportateurs.

- Régime particulier pour le rhum

- . La question du rhum a été l'un des points délicats de la négociation de la Convention de Lomé. Ceci notamment parce que les exportations de rhum des Etats ACP du Commonwealth sur le marché britannique s'étaient toujours effectuées librement, alors qu'il n'en était pas de même sur les marchés des autres Etats membres et que, sur ces marchés, le rhum originaire des Etats ACP entrera en concurrence avec le rhum produit dans les départements français d'outre-mer.
- . Un protocole particulier fut donc consacré à ce produit, prévoyant un contingent tarifaire en franchise pour un montant égal aux quantités annuelles importées au cours des trois dernières années connues, augmentées annuellement de 40 % sur le marché du Royaume Uni et de 13 % sur le marché des autres Etats membres.
- . Sur cette base a été calculé un premier contingent communautaire annuel de 168.000 hectolitres (en équivalent d'alcool pur), et arrêté un règlement intérimaire valable pour la période du 1.7.75 au 31.12.75 pour une quantité de 109.200 hectolitres (soit 65 % du montant annuel), cette quantité étant répartie en quotes parts pour chaque Etat membre.

- Dispositions concernant les pays et territoires d'outre mer (PTOM)

Un régime intérimaire en matière d'échanges commerciaux sera établi également à l'égard des PTOM, comportant, mutatis mutandis, des dispositions analogues à celles du régime ACP.

Les règlements nécessaires ont été adoptés par le Conseil du 24 juin mais doivent être complétés, courant juillet, par un règlement complémentaire relatif au rhum originaire des PTOM.
